

## ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DEL CONSELL DEL DISTRICTE 1 DE L'AJUNTAMENT DE SABADELL

### Identificació de la sessió

Núm. de la sessió: 08/2012

Caràcter: ordinari

Data: 9 de juliol de 2012

Horari: de 19.15 a 21h

Lloc: Casal Pere Quart

### Assistents

Jordi Font i Renom, president

Lluís Monge Presència, vocal regidor de la llista més votada de la ciutat

Olga Balada i Martínez, vocal de CiU

Antoni Font i Renom, vocal de CiU

William Charles Phillips, vocal de l'AV de Covadonga

Evaristo Fortuny Roca, vocal de l'AV del Centre-Mercat

Guillermo Pons Buch, vocal de l'AV de Sant Oleguer - Sol i Padrís

Manel Ruiz Gil, vocal de l'AV de l'Eixample

Josep Maria Gusi Ribas, vocal de les entitats culturals

Juan Antonio Paleo Marcos, vocal de les entitats culturals

Marcel·lí Garriga i Codina, vocal de les entitats esportives

Eduard Gutés i Martín, vocal del grup *altres entitats*

Lluís Salla González, vocal del grup *altres entitats*

Jordi Obradors Pineda, vocal de les entitats de comerciants

Antoni Muñoz Balart, representant de la CUP (5%)

Melcior Manau Gironès, secretari delegat

Altres assistents:

Joan Manau Valor, primer tinent d'alcalde de l'Àrea d'Urbanisme i Espai Públic

Manel Somoza Barreiro, coordinador d'Urbanisme

Josep Palau Grau, cap del Servei d'Obres d'Equipaments

Rosa Martínez Camarasa, cap del Servei d'Obres Públiques

Míriam González Ruíz, tècnica de territori del Districte

Públic assistent

### Absents

Juan Antonio González Marín, vocal del PSC

Francesc Blanes Barrafort, vocal de les entitats de gent gran

Maria Rosa Segura Martínez, vocal de les entitats culturals

Joan Fidel Sarmiento, vocal de les entitats educatives

Esther Camacho Bogas, vocal del grup *altres entitats*  
 Joan Miquel Pardo Cuenca, vocal del grup *altres entitats*  
 Sebastià Ruiz Garcia, vocal dels centres d'ensenyament

Excusen l'absència:

Juan Álvarez Caro, vocal del PSC  
 Germán Palacín Fornons, vocal de CiU  
 Àngela Fernández Martínez, vocal de l'AV de Nostra Llar  
 Manuel Sanz Pérez, vocal de l'AV Rambla-Centre  
 Francesc Pascual Salomó, vocal de les entitats culturals  
 Joana Soler Garcia, vocal de les entitats culturals  
 Isidre Vicente Rebull, vocal del grup *altres entitats*  
 Agustí Navarro Reynes, vocal dels centres d'atenció primària  
 Marta Brullet Rodríguez, representant del PP (5%)  
 Tona Sallent Custodio, representant d'ES (5%)  
 Antoni Sanchez Blanch, representant d'ERC (5%)

### **Ordre del dia**

1. Aprovació de les actes anteriors.
2. Projecte de rehabilitació del passeig de la plaça Major.
3. Informació dels representants en els consells sectorials de Salut, Esports, Educació i Consell de Ciutat.
4. Comunicacions.
5. Torn obert de paraules.

Atès que existeix el quòrum de constitució que estableix l'article 12 del Reglament municipal dels consells de districte de 30 d'abril de 1997, el president, el senyor Jordi Font i Renom, declara oberta la sessió.

### **Desenvolupament de la sessió**

1. Aprovació de les actes anteriors

El senyor Jordi Font, president del Consell del Districte 1, dóna la benvinguda als assistents i informa que el senyor Juan Antonio Paleo ha fet arribar per correu electrònic una modificació de la seva intervenció perquè no es va transcriure correctament. A continuació, el president llegeix aquest paràgraf i proposa fer el canvi. Un cop feta la rectificació i com que no hi ha cap altra esmena, s'aprova l'acta.

El senyor Antoni Muñoz comenta que ell no ha rebut l'acta i es pren nota per mirar què ha passat amb l'enviament.

## 2. Projecte de rehabilitació del passeig de la Plaça Major

El president del consell informa que uns dies enrere es va fer la presentació pública del projecte i es va considerar adient fer aquesta presentació als membres del Consell del Districte 1 i és per això que es va incloure en l'ordre del dia.

El senyor Jordi Font dona la benvinguda als convidats i els presenta: Joan Manau, primer tinent d'alcalde de l'Àrea d'Urbanisme i Espai Públic; Manel Somoza, coordinador d'Urbanisme; Josep Palau, cap del Servei d'Obres d'Equipaments, i Rosa Martínez, cap del Servei d'Obres Públiques, els quals faran la presentació del projecte de remodelació del passeig de la Plaça Major.

Pren la paraula el regidor Joan Manau i informa que aquesta intervenció s'iniciarà entre els mesos de desembre i gener del 2013. La Generalitat i l'Ajuntament han creat una comissió per treballar i aconseguir desencallar les obres del metro. S'ha signat un conveni de col·laboració pel qual l'Ajuntament avançarà uns diners que inicialment la Generalitat havia de destinar per deixar urbanitzat tant el Passeig com la pl. d'Espanya. En aquest sentit, l'Ajuntament era qui tenia reservats uns diners per al soterrament de la via al pas per Can Feu. Com que de moment aquesta part de l'obra està aturada, l'Ajuntament els avançarà per fer les obres en superfície tant de la pl. d'Espanya com del passeig de la Plaça Major i després serà la Generalitat qui assumirà la despesa del soterrament de la via de Can Feu.

A continuació cedeix la paraula a la Rosa Martínez, la qual presenta el projecte virtual que es pot consultar al web [www.sabadell.cat](http://www.sabadell.cat) i el va comentant.

El projecte pretén millorar l'accessibilitat i la relació entre l'espai i l'usuari i és per això que es concep com un espai obert i unitari on hi puguin tenir cabuda activitats lúdiques, cíviques, comercials etc.

Un dels aspectes que crida més l'atenció és que l'espai serà de convivència entre el vianant i el trànsit d'autobusos i serveis d'emergència i, a priori, no es veu delimitat de manera tradicional. El paviment tindrà algunes marques o textures que permetran identificar quina és cada àrea. El trànsit rodat anirà per l'anella exterior, de la mateixa manera que es fa actualment.

Sobre les parades d'autobús, comentar que es mantindrà la del passeig de Manresa i es trasllada la de la pl. del Dr. Robert per ubicar-la a inicis de la Rambla.

A la zona central del Passeig hi haurà unes pèrgoles que delimitaran la zona d'estada amb ombra.

A continuació, la senyora Martínez explica que s'ha comptat amb la col·laboració del Gremi de Fabricants per treballar els signes d'identitat de la ciutat i la seva tradició tèxtil. És per aquest motiu que el dibuix que fa el paviment en alguns punts del Passeig recrea certs tramats del teixit.

Un altre tret d'identitat és que es recupera la part de pedra de l'antic sortidor, que es col·locarà a la zona d'aigua.

Sobre la vegetació que hi haurà, ens informen que en aquells llocs on el terreny ho permeti es farà plantació d'arbres a terra i a la resta s'optarà pel que s'anomenen "arbres de port". No hi haurà parterres per evitar obstacles i aconseguir la sensació d'unitat espacial.

Al tram del passeig de Manresa s'utilitzarà el paviment de granit i l'asfalt de color vermell. A la banda est es posaran els arbres de port. Es continuarà amb la circulació en un únic sentit per donar més amplitud a la vorera i, per tant, per afavorir el trànsit de vianants.

La intervenció que es farà a la pl. de l'Àngel serà integrant els carrers de Marià Fortuny i passeig de Manresa fent un únic espai. Es crearà una zona de jocs infantils similar a la de la pl. de Fidela Renom. Serà un model còmode però molt auster i sempre utilitzant materials i elements sostenibles.

La pl. del Doctor Robert s'unirà a la de Sant Roc amb el mateix paviment i mobiliari urbà. S'eliminen les parades d'autobús i es traslladen per aconseguir un espai més net i més ample. S'aprofita el desnivell que hi ha al racó del campanar per fer un escenari d'obra que serà molt útil per exemple en festivals i actuacions d'estiu en lloc de la tradicional tarima.

Per acabar s'informa que la parada de taxis de la pl. de l'Àngel i del carrer d'Alfons XIII es traslladarà al pg. de Manresa a prop de l'accés a l'estació. I la zona de càrrega i descàrrega estarà repartida entre el carrer Palanca (aquesta serà acotada en horari) i al carrer d'Alfons XIII, on actualment està la parada de taxis.

El president agraeix les explicacions i obre el torn de paraula.

El senyor Evaristo Fortuny vol saber si finalment els cotxes particulars no podran passar pel Passeig. Comenta que alguns comerciants es queixen per què els vehicles tenen dificultat per arribar al pàrquing del Pedregar.

El regidor Joan Manau li respon que el trànsit serà restringit únicament a autobusos i serveis. Els vehicles particulars no passaran pel Passeig. La mobilitat estarà garantida ja que la parada de taxis i autobús estaran al costat de les sortides del tren.

El senyor Marcel·lí Garriga planteja diferents qüestions. Vol saber com s'ha aplicat tot el que es va comentar en el debat sobre el Passeig. Afegeix que l'arbrat del projecte està crescut però el que es plantarà serà així? Quan es preveu que facin ombra? També ha apreciat que no hi és el monument de Sallarès i Pla i vol saber què se'n farà. I, per finalitzar, s'interessa per saber si la plaça estarà preparada per albergar tot tipus d'activitats incloent els tradicionals correfocs.

Inicia la resposta el senyor Manel Somoza explicant que fruit del debat "Construïm el Passeig" es van recollir un seguit d'actes que van derivar en un programa i un concurs d'idees que va quedar desert. Totes aquestes idees, juntament amb el que es va treballar amb l'Oficina de Dinamització de Centre, més les recollides en canals com Facebook, s'han tingut present a l'hora de dibuixar el projecte que ara es presenta.

Sobre la pregunta dels arbres. El que es posarà seran arbres de port, de bona dimensió i la Regidoria de Sostenibilitat vetlla per un bon sistema de reg i manteniment que esperem que generi ombra al més aviat possible.

Continua explicant que l'escultura de Sallarès i Pla s'ha tret per donar sensació d'unitat a l'espai i que es pugui utilitzar com a zona de platea. Hi ha una proposta de reubicació però encara no se'n sap res.

Sí que s'han tingut en compte les propostes culturals de les entitats que fan correfocs, i en concret aquestes entitats necessiten espais oberts i amples per a la seva activitat.

Demana la paraula el senyor Antoni Font per preguntar quan es preveu la segona fase de l'obra, ja que la primera fase s'ha dit que seria des de pl. de l'Àngel fins al carrer de la Palanca. També voldria saber el pressupost global de l'obra.

Respon el senyor Somoza. La segona fase anirà en funció de com s'executin les obres del metro i dels pressupostos interns de la Generalitat. Sobre el pressupost de l'obra, costarà com a màxim 3,3 milions d'euros, pressupost que està tancat i inclou també la remodelació de la pl. d'Espanya.

Demana la paraula el senyor Pep López de l'Entesa per Sabadell. Comenta que mirant el projecte no es veu diferència entre la zona per a vianants i la zona de trànsit i vol saber si serà així. També pregunta si hi haurà aparcaments per a bicis.

Li respon la Rosa Martínez explicant que es volia aconseguir una unitat del terra per aconseguir un espai ample i útil per a diferents tipus d'activitats. Una de les conclusions del procés participatiu va ser que es volia aconseguir un passeig-plaça. No obstant això, s'està treballant en el projecte executiu, que és on es detallen els materials i els detalls de cada intervenció, elements que facilitin aquesta separació com per exemple, materials de diferents textures, pilons retràctils, llums de leds al paviment. Un exemple que s'està estudiant és com diferenciar la zona de trànsit els dies laborables dels festius. Continua explicant que sí que hi hauran aparca bicis i aquests s'ubicaran a prop dels accessos de les parades de tren i autobús.

Demana la paraula el senyor Antoni Muñoz. Vol saber com es resoldrà l'accessibilitat als autobusos des del nou paviment tot pla. També vol saber com es podrà utilitzar la bicicleta en aquesta zona, si continuarà sent segregada com fins ara.

La Rosa Martínez explica que les parades d'autobús aniran acompanyades d'una plataforma prefabricada amb rampa que facilitarà l'accés a tot tipus de necessitats. I sobre l'ús de la bici, aquesta zona està concebuda com espai de convivència i tothom s'hi haurà d'adaptar.

Torna a demanar la paraula e senyor Pep López per saber si d'aquest projecte hi haurà període d'exposició pública.

El senyor Somoza li respon que es penjarà al web municipal i perquè tothom el pugui consultar.

El senyor Paleo demana la paraula per saber si el carril bus serà doble o d'un únic sentit i com funcionarà el tema semafòric.

La senyora Martínez explica que els carrils seran molt similars a l'estat actual. És a dir, s'establirà un sistema semafòric el qual regularà el pas dels autobusos segons el sentit de circulació d'aquests. Per exemple, si hi ha pas per als busos en sentit nord els que van en direcció sud tindran el semàfor en vermell..

El president cedeix la paraula al senyor Antoni Gil, de CiU, el qual pregunta si no seria més adient començar les obres després de la campanya de Nadal. També vol fer una proposta als gestors del pàrquing del metro, que consistiria a crear una zona per aparcar les bicicletes, amb un preu de lloguer assequible. Amb això potenciaríem l'ús de la bicicleta per arribar-hi al tren i evitaríem els robatoris continuats.

Li respon el regidor Joan Manau explicant que precisament s'han fet diferents reunions amb els comerciants de la zona i aquests volen i estan d'acord en què es comencin les obres el més aviat possible. La intenció és començar per la pl. de l'Àngel i després de Nadal continuar amb passeig de Manresa i carrer de la Palanca.

En aquest sentit, la Sra. Rosa Martínez explica que, juntament amb el regidor del Districte, Lluís Monge, s'ha mantingut una reunió amb comerciants del c. de la Palanca i s'ha acordat d'iniciar les obres d'aquest carrer, a partir de la segona quinzena del mes de gener per no dificultar les rebaixes.

El senyor Somoza afegeix que pren nota de la proposta de l'aparca bicis, que li sembla molt interessant i la traslladarà.

A continuació, el president Jordi Font formula algunes preguntes. Vol saber si s'ha previst fer alguna intervenció als porxos del passeig de Manresa.

El senyor Somoza li explica que han parlat amb les diferents comunitats de veïns i sembla que estan dividides, no tenen una única opinió, unes les volen treure i d'altres no. Com que és un privat, l'Ajuntament l'únic que pot fer és un requeriment per tal que es faci el manteniment corresponent.

El senyor Jordi Font s'interessa per saber si queda algun pàrquing en aquesta zona. La senyora Rosa Martínez li respon que sí, que n'hi ha un al passeig, però que l'accessibilitat estarà garantida.

També voldria algun tipus d'informació sobre la proposta que va fer, el consell del Districte 1, per recuperar el temple que antigament havia existit al passeig.

Hi intervé el regidor Joan Manau per argumentar que aquest tipus d'estructura tenia una funció anys enrere que ara no en té. Tradicionalment s'utilitzaven per ubicar cobles i orquestres i ara els músics prefereixen altres tipus d'escenari. Per això i per continuar amb la idea de passeig-plaça, no es posarà.

El senyor Somoza afegeix que aquesta necessitat quedarà resolta amb l'escenari del racó del Campanar. Informa que des del punt de vista històric no té sentit perquè no es

conserva l'antic, sinó que s'hauria d'encarregar una reproducció i explica que durant el procés de participació no va sortir aquesta proposta.

Dit això, el senyor Jordi Font apunta que per a aquesta proposta es van recollir 1.000 signatures. D'altra banda, continua comentant que, segons ha entès, la Generalitat va fer una estimació pressupostària per deixar el passeig més o menys com estava i ara veiem que el projecte és força diferent i amb molts canvis. Imaginem que la diferència d'aquest pressupost l'ha d'assumir l'Ajuntament. Aquesta partida pressupostària, quan s'aprova?

Respon el senyor Somoza explicant que la Generalitat i la UTE van fer aquesta estimació de 3,3 milions d'euros per la urbanització del passeig de la Plaça Major i la pl. d'Espanya. L'Ajuntament va demanar un crèdit de 4 milions d'euros per avançar-nos a les obres en superfície que havia de fer la Generalitat.

Demana la paraula el senyor Antoni Font per comentar que al projecte no ha vist cap font pública i voldria saber si n'hi haurà alguna. Afegeix que la superfície total de l'espai són uns 13.500 m quadrats que repartits pel pressupost fa que el metre quadrat d'obra surti per uns 200 € i li sembla molt barat.

Li respon la senyora Rosa Martínez informant que es preveu la ubicació de dues fonts públiques, una a la zona de jocs infantils de la pl. de l'Àngel i una altra al passeig.

Sobre el tema pressupost i metres quadrats, argumenta que la intervenció que es farà no és igual a un espai que una altra. Per exemple, la intervenció que es farà a la Rambla entre el carrer d'Alfons XIII i la pl. Dr. Robert, serà molt senzilla i consistirà bàsicament en anivellar el paviment. En canvi, a la mateixa plaça o al passeig la intervenció serà més complexa. No es poden contemplar tots els metres quadrats de la mateixa manera.

El president del consell anuncia la darrera intervenció i pren la paraula de nou el senyor Pep López per preguntar si hi ha una memòria de tot el que s'ha explicat o encara està per fer. També vol saber qui és l'equip tècnic que ha fet el disseny del projecte.

La Rosa Martínez torna a explicar que el que s'ha presentat és el que s'anomena un "render", un projecte genèric, i ara s'està treballant el projecte executiu on estaran detallats tots els materials i elements que s'utilitzaran.

El regidor Joan Manau intervé per informar que el projecte ha estat realitzat pels equips tècnics de l'Ajuntament de Sabadell.

El senyor Jordi Font agraeix la presentació i proposa estudiar-la a fons i recollir les possibles propostes que es puguin fer com a districte i traslladar-les a l'equip de govern.

A continuació, aprofitant que hi és la Rosa Martínez a la taula, el president li demana que faci un breu resum de com marxen les obres de la recollida pneumàtica d'escombraries a la zona centre de la ciutat.

La senyora Martínez comenta que les obres marxen a bon ritme i es preveu que es podrà complir el calendari previst. Ens apropem a l'anella de la zona de vianants amb les intervencions del carrer de Sant Quirze, part del carrer de Gràcia i pl. de Sant Roc fins arribar al carrer de Sant Pau.

En aquest punt el senyor Antoni Font pregunta quan s'acabaran les obres del carrer de la Borriana ja que sembla que porten bastant retard.

La Rosa Martínez explica que en arribar a la plaça del Pedregar s'han trobat amb una sorpresa, la plaça estava buida per dins i s'ha hagut de fer una intervenció diferent i complexa. Els carrers limítrofs a la Borriana han presentat moltes dificultats a les obres sobretot per què el terreny és molt fangós ja que molts habitatges no tenien arreglada la connexió al clavegueram públic. Això ha comportat cert retard.

El president agraeix les informacions de la senyora Rosa Martínez i passa al següent punt de l'ordre del dia.

### 3. Informació dels representants en els consells sectorials de Salut, Esports, Educació i Consell de Ciutat

Pren la paraula el senyor Juan Antonio Paleo, representant del Consell d'Educació, i fa un breu resum de la reunió que es va portar a terme el dimarts 12 de juny a l'Escola Creu Alta.

Seguint l'ordre del dia, el primer que es fa és aprovar l'acta anterior. A continuació es passen dades del procés de preinscripció i matrícula del curs 2012-2013. S'aprecien modificacions respecte a l'oferta inicial i les detalla:

A Primària, hi hauran 3 grups menys a l'Escola Teresa Claramunt, al Joaquim Blume i al Font Rosella i hi haurà un canvi de centre al Calvet d'Estrella. També ens trobem amb modificacions de ràtios tant en P3 amb 27 nens, 1r amb 28 i la resta amb 28 quan abans eren 25. Afegeix que s'han registrat 74 reclamacions a l'OME (Oficina Municipal d'Escolarització).

A ESO trobem 4 grups menys (Termes, Pau Vila, Agustí Serra i Arraona) i un canvi de centre a la zona nord. També es modifiquen les ratios de 30 a 34 i s'han registrat 37 reclamacions a l'OME.

A continuació es passa al punt del calendari per al curs 2012-2013 on es detallen els dies assignats de lliure disposició tant a primària com a secundària.

El senyor Paleo passa al següent punt on es va tractar de l'aprovació o no del manifest en relació als ajustos en matèria educativa. S'adjunta còpia del manifest com a Annex 1.

Va ser aprovat per una àmplia majoria dels representants: 22 vots a favor, 2 vots en contra i 1 abstenció.



El Sr. Jordi Font demana quin va ser el vot del representant del districte 1, senyor Paleo. El senyor Paleo va respondre que absteinció.

El següent punt va ser el de la proposta de la comissió de treball en relació als menjadors de les escoles bressols municipals. Es va fer un estudi, arrel d'una petició d'un membre del CEM, sobre el servei de menjador i el fet de que no hi ha retorn econòmic quan l'infant no fa ús del servei uns dies esporàdics fins que no arriba el 15è dia. No es va arribar a cap conclusió i resta pendent presentar l'estudi a l'empresa concessionària.

En el següent punt ens informen del canvi de nom de l'escola Sabadell Berardo pel d'Escola Virolet, escollit per àmplia majoria a la mateixa escola.

A l'apartat d'altres informacions acomiadem a tres membres del CEM i el regidor comenta que està mantenint reunions amb la Consellera d'Ensenyament i amb altres regidors municipals.

El president agraeix la intervenció del senyor Paleo i passa al següent punt de l'ordre del dia.

#### 4. Comunicacions

El Sr. Jordi Font explica aclareix que en el darrer consell el Sr. Evarist Fortuny va comentar que va assistir a una activitat organitzada per la Regidoria d'Igualtat Dona-Home, però que en cap cas es tractava d'una reunió del consell sectorial d'aquest àmbit. Es va tractar d'un taller.

Sobre la petició que va fer el senyor Josep Maria Gusi en relació amb les barreres arquitectòniques de l'estació Sabadell Centre de Renfe, el president informa que diferents partits polítics han fet preguntes i instàncies a ADIF requerint que solucionin aquest tema.

#### 5. Torn obert de paraules

El president del Consell obre el torn de paraules i no havent-hi cap demanda, agraeix a tots el presents la seva assistència a l'acte, els desitja bones vacances i aixeca la sessió, de la qual, com a secretari delegat, estenc aquesta acta.

El secretari delegat

Vist i plau  
El president